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 ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΣΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ 
(13 Φεβρουαρίου 1995) 

 
ΠΑΡΟΝΤΕΣ: Υπουργός Παιδείας  Γ. Α. Παπανδρέου, Ι. Πανάρετος, 
οι Πρυτάνεις Ν. Μαρκάτος (ΕΜΠ), Α. Κιντής (Οικονοµικό 
Πανεπιστήµιο Αθηνών), ∆. Γλάρος (Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων), Γ. 
Γραµµατικάκης (Πανεπιστήµιο Κρήτης), Ανδρ. Καραµάνος 
(Αντιπρύτανης Γεωργικού Πανεπιστηµίου), και οι Πρόεδροι των ΤΕΙ 
Π. Ντόβας (Αθηνών), Π. Κικίλιας (Πειραιά), Κ. ∆ελίδης (Κοζάνης), 
Ν. Βαρδής (Κρήτης), Σ. Καπλάνης (Πάτρας). 
 
Γ.Α.Παπανδρέου: Σας καλωσορίζω στην συνάντηση αυτή. Την θεωρώ 
ιδιαίτερα σηµαντική γιατί, όπως αντιλαµβάνοµαι, είναι η πρώτη φορά 
που γίνεται µια τέτοια συνάντηση. Ελπίζω όµως η συνάντηση αυτή να 
αποτελέσει την αρχή µιας γόνιµης και εποικοδοµητικής συνεργασίας των 
Πανεπιστηµίων και των ΤΕΙ και ένος διαλόγου που θα πρέπει να έχει 
διάρκεια. 
Όπως σας έχω πει ήδη, αλλά έχω και δηµόσια δηλώσει, µε την 
συγκρότηση της επιτροπής αυτής ελπίζω να ξεκινήσει µια ουσιαστική 
διαδακασία. Γι’ αυτό τον λόγο δεν πρόκειται να προχωρήσω σε καµιά 
νοµοθετική ρύθµιση πριν ολοκληρωθούν οι εργασίες της επιτροπής. Αν η 
επιτροπή καταλήξει σε πόρισµα σας διαβεβαιώνω ότι θα το υιοθετήσω 
πλήρως. 
Επειδή το θέµα των ΤΕΙ αλλά και οι σχέσεις των ΤΕΙ µε τα Πανεπιστήµια 
ενδιαφέρουν άµεσα την κοινωνία, θα ήθελα η επιτροπή να ασχοληθεί  και 
µε την µορφή που θα πρέπει να έχει το Εθνικό Συµβούλιο Παιδείας. Γι’ 
αυτό περιµένω τις προτάσεις σας. Αν υπάρξουν προτάσεις θα τις 
χρησιµοποιήσω στο νοµοσχέδιο που προτίθεµαι να καταθέσω στη Βουλή. 
Από τις συζητήσεις που είχα µαζί σας κατέληξα στο συµπέρασµα ότι η 
πρόταση της Συνόδου των Πρυτάνεων να συµµετάσχει στην επιτροπή ως 
εκπρόσωπός µου ο κ. Ι.Πανάρετος, βρίσκει σύµφωνη και την Σύνοδο των 
Προέδρων των ΤΕΙ. Γι’ αυτό τον λόγο τον όρισα εκπρόσωπό µου και του 
ανέθεσα τον συντονισµό των εργασιών της επιτροπής. Η πείρα του στα 
θέµατα παιδείας, αλλά και το γεγονός ότι είναι αποδεκτός και από τα δύο 
µέρη, ελπίζω να βοηθήσει στην καλύτερη λειτουργία της επιτροπής. 
Θα ήθελα να ακούσω τις απόψεις σας για το θέµα που µας απασχολεί.  
Ντόβας: Φοβούµαι ότι θα πρέπει να γίνει πιστοποίηση. Θα πρέπει όµως η 
επιτροπή που θα κάνει την πιστοποίηση να είναι αντικειµενική. Να είναι 
η ίδια επιτροπή για όλα τα Ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Θα 
πρέπει να προσδιορίσει µε σαφήνεια το πρόβληµα. 
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Γ.Α.Παπανδρέου: Συµφωνώ ότι δεν υπάρχει αντικειµενική εικόνα των 
ιδρυµάτων αυτή την στιγµή, είναι ανάγκη να διαµορφωθεί αυτή η εικόνα. 
Γλάρος: Υπάρχει πρόβληµα σχεδιασµού της παιδείας. ∆εν υπάρχει στην 
ουσία σχεδιασµός. Υπάρχουν ειδικότητες που είναι ίδιες στα 
Πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ. Το πρόβληµα πρέπει να αντιµετωπισθεί χωρίς 
αντιπαραθέσεις. Τα ερωτήµατα είναι πολλά και χρειάζεται σχεδιασµός. 
Θα πρέπει να µας απασχολήσει κυρίως τι κάνουµε µε την τεχνική 
παιδεία. Είναι βέβαιο ότι υπάρχει ανάγκη µεσαίων στελεχών. 
Κιντής: Γνωρίζω το πρόβληµα όχι όµως σε όλη του την διαστάση. Τα 
ΤΕΙ  λειτουργούν αρκετά χρόνια. Άλλα είναι καλά άλλα δεν είναι. Η 
διαφοροποίηση υπάρχει µεταξύ των τµηµάτων και όχι µεταξύ των 
ιδρυµάτων. Χρειάζεται αξιολόγηση σε συνάρτηση µε τις ανάγκες της 
κοινωνίας. ∆εν τίθεται αυτή την στιγµή θέµα αξιολόγησης των 
Πανεπιστηµίων. Αξιολόγηση των Πανεπιστηµίων χρειάζεται αλλά σε 
άλλη λογική. Υπάρχουν τµήµατα και στα Πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ που 
θα έπρεπε να είναι σε διαφορετικό επίπεδο. Αυτό συµβαίνει ακόµα και 
στο Πανεπιστήµιο Αθηνών. Αυτό όµως είναι διαφορετικό θέµα από την 
αξιολόγηση των ΤΕΙ για την δηµιουργία ενιαίας τριτοβάθµιας 
εκπαίδευσης. ∆εν φτάνει η πολιτική ρύθµιση. Εάν τµήµατα 
πανεπιστηµιακά ή ΤΕΙ  δεν εξυπηρετούν ανάγκες, θα τα καταργήσει η 
κοινωνία. 
Μαρκάτος: Το πρόβληµα των ΤΕΙ δεν συµπίπτει µε την εκτίµηση των 
ΤΕΙ για το ποιο είναι το πρόβληµα. Υπάρχει ψυχολογικό πρόβληµα, αλλά 
δεν θα το λύσει η πολιτεία. Κακώς θέλουν να γίνουν Πανεπιστήµια. Ο 
µαθηµατικός που παίρνει M.Sc. Ηλεκτρολόγου Μηχανικού δεν είναι 
ηλεκτρολόγος µηχανικός. Υπάρχει δεδοµένο: Αυτό είναι το σχέδιο 
νόµου. Πρέπει να δούµε πως µπορούµε να ξεφύγουµε από αυτό. 
Συµφωνώ ότι πρέπει να γίνει αξιολόγηση και για τους δύο. Στο 
νοµοσχέδιο όµως να αναφέρεται η αξιολόγηση για τα ΤΕΙ. Τα κριτήρια 
που θα χρησιµοποιηθούν πρέπει να είναι από κοινού συµφωνηµένα. Θα 
πρέπει να εκφράσουν γι’ αυτό τις απόψεις τους οι  Καθηγητές των ΑΕΙ, 
οι Καθηγητές των ΤΕΙ και οι  παραγωγικές τάξεις. Όσα ΤΕΙ περάσουν 
από την αξιολόγηση θα ενταχθούν στο νοµοσχέδιο. Όσα δεν περάσουν να 
γίνουν ΙΕΚ. Οι απόψεις αυτές που εκθέτω αναφέρονται στα τµήµατα που 
σχετίζονται µε σπουδές για Μηχανικούς.  
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Καπλάνης: Να δηµιουργηθεί µια Ad hoc επιτροπή. Η επιτροπή αυτή 
είναι ένα καλό ξεκίνηµα. Το Σ/Ν επιφέρει τοµές που δεν είχαν τολµηθεί 
στο παρελθόν. Χρειάζεται η αξιολόγηση και το Credit Transfer. Επίσης 
να ξεφύγουµε από την λογική ένα τµήµα ένα πτυχίο. Τα Πανεπιστήµια 
και τα ΤΕΙ πρέπει να είναι παράλληλοι και ανεξάρτητοι φορείς. Και οι 
δύο από κοινού υπεύθυνοι για την τριτοβάθµια εκπαίδευση. ∆εν πρέπει 
να µείνουµε στους τίτλους. Πρέπει να δηµιουργηθούν κοινές επιτροπές 
και τα δύο σκέλη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης να είναι συνεγγυητές της 
ποιότητας. 
∆ελίδης: Σπούδασα στο Πολυτεχνείο. Οι σκέψεις του κ. Μαρκάτου είναι 
πολυγωνικές και είναι δύσκολο να τις παρακολουθήσει κανείς. Υπάρχει 
πρόβληµα ζήτησης τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και πρόβληµα Ιδιωτικών 
Πανεπιστηµίων. ∆εν είναι δυνατόν να γίνει κεντρικός σχεδιασµός. 
Χρειάζεται να αυξηθεί η πρόσβαση στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση. Κάθε 
υποψήφιος πηγαίνει κάπου και µε την δική του ευθύνη. Αν δεν υπήρχαν 
οι κινητοποιήσεις οι πανεπιστηµιακοί δεν θα ενδιαφέρονταν.  
Τα Τεχνικά και τα Πολυκλαδικά Λύκεια ικανοποιούν τις ανάγκες σε 
τεχνολογικές σπουδές σε πρώτο βαθµό. Τα ΙΕΚ µπορούν να καλύψουν 
τον ενδιάµεσο κύκλο. Τα στελέχη εφαρµογής πρέπει να κάνουν και 
έρευνα, δεν υπάρχει κενό µεταξύ τους. 
Αν δοθούν ίσες ευκαιρίες θα αυξηθεί και η έρευνα. Πρέπει να υπάρχει 
κοινή παρουσία (Ευρωπαϊκή και Βαλκανική). Να γίνει η αξιολόγηση 
γιατί πρέπει να κατατεθεί το Σ/Ν. 
Γραµµατικάκης: Προσυπογράφω τις προτάσεις της Συνόδου 
Πρυτάνεων. ∆εν έχω λάβει δηµόσια θέση για το συγκεκριµένο θέµα. 
∆υστυχώς, στη χώρα µας υπάρχει τάση ανωτατοποιήσεων σε πολλές 
πλευρές. Πρόσφατα έγινε µονιµοποιήση των βοηθών. ∆υστυχώς δεν 
υπήρξε ποτέ αξιολόγηση στην εκπαίδευση. Υπό το κράτος τέτοιων 
πιέσεων φθάνουµε σε διοικητικά µέτρα. 
Θεωρώ την σηµερινή συνάντηση εξαιρετικά σηµαντική. Χρειάζεται να 
γίνει συζήτηση επί της ουσίας. Πολλά από τα ΤΕΙ έχουν ξεφύγει από την 
προκαθορισµένη µοίρα. ∆εν ξέρω την τελική µορφή του Σ/Ν. ∆εν ξέρω τι 
λέει αυτό. Οτιδήποτε όµως γίνει πρέπει να έχει προοπτική. ∆εν πρέπει να 
είναι πάλι ένα διοικητικό µέτρο. ∆εν µπορούµε να οδηγηθούµε σε  
αυτόµατες προαγωγές. Κάτι παρόµοιο έγινε µε το Χαροκόποιο όπου 
ξαφνικά µε διοικητική πράξη έγινε Πανεπιστήµιο. Και εκεί έγιναν τα ίδια 
λάθη. Πιστεύω ότι µπορεί να βρεθεί τρόπος να ικανοποιηθούν τα σωστά 
αιτήµατα των ΤΕΙ.  
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Είναι αρνητικό ότι σε κάθε συζήτηση µπαίνουν όλα τα θέµατα. ∆εν 
υπάρχει λογικός σχεδιασµός. Με πιάνει τρόµος όταν ακούω για  χάρτη 
της Παιδείας. 
Γ.Α.Παπανδρέου: Θεωρώ αρνητικό ότι βρισκόµαστε για πρώτη φορά 
κάτω από αυτές τις συνθήκες. Ίσως υπάρχει κάποια ευθύνη. Η έλλειψη 
διαλόγου αυτής της µορφής ερµηνεύει και την κατάσταση που 
βρισκόµαστε. Υπάρχουν προκαταλήψεις. Πρέπει να προσπαθήσουµε να 
ξεφύγουµε από αυτές. Αν είναι να  περιµένουµε να διαµορφωθεί το 
κατάλληλο κλίµα, χάνουµε το τραίνο. Υπάρχουν κοινά σηµεία. Υπάρχει 
διάθεση για συνεργασία. ∆εν πρέπει να δηµιουργούµε νέες εντάσεις, 
αλλά να διαµορφώνουµε κλίµα συνεργασίας. 
Είναι απαραίτητο να δούµε τις ανάγκες της αγοράς και της κοινωνίας. 
(Τόσο τα ΑΕΙ όσο και τα ΤΕΙ). Παρόµοια προβλήµατα έχουν εµφανιστεί 
από την δηµιουργία τµηµάτων Πανεπιστηµίων χωρίς σχεδιασµό. 
Υπάρχει ανάγκη για µεσαία στελέχη. ∆υστυχώς, δεν υπάρχει τεκµηρίωση 
σε βάθος. 
Είναι επίσης διαπιστωµένη η ανάγκη για αύξηση των θέσεων στην 
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Υπάρχει κοινωνική ζήτηση. Υπάρχει όµως και 
οικονοµική πίεση (αφού υπάρχουν χρήµατα που διαθέτει ο µέσος 
έλληνας και τα επενδύει στην Παιδεία). Η έλλειψη σχεδιασµού είναι 
εµφανής. Έντονη όµως είναι και η ανάγκη για αξιολόγηση των σπουδών 
σε όλη την τριτοβάθµια εκπαίδευση. Αυτό άλλωστε κάνει και η 
Ευρωπαϊκή Ένωση από την οποία δεν µπορούµε να αποκοπούµε. Ίσως 
δούµε µελλοντικά την Ευρωπαϊκή Ένωση να παίρνει ακόµα περισσότερες 
αρµοδιότητες. ∆εν είναι δυνατό όταν κάποιος πάρει M.Sc. στην Αγγλία, 
εµείς να το αγνοούµε επειδή το πρώτο του πτυχίο είναι από ΤΕΙ. Είναι 
επίσης απαραίτητο να υπάρξει απεµπλοκή του ακαδηµαϊκού τίτλου από 
επαγγελµατικά δικαιώµατα.  
Υπάρχει βέβαια το ερώτηµα τί θα γίνει µε τα ΤΕΙ που δεν έχουν την 
απαραίτητη ποιότητα. Στην περίπτωση αυτή πρέπει το κράτος να 
βοηθήσει να βελτιωθεί η ποιότητα. 
Γίνεται επίσης συζήτηση για τον χώρο µεταξύ Λυκείου και τριτοβάθµιας 
εκπαίδευσης. ∆εν είναι βέβαιο ότι αυτός καλύπτεται σήµερα από τα ΙΕΚ. 
Σας λέω, για παράδειγµα, ότι σε µια επίσκεψή µου σε επαρχιακή πόλη 
έψαχνα να βρω το τοπικό ΙΕΚ και κανείς δεν ήξερε να µου πει πού 
βρίσκεται. Για τον ενδιάµεσο χώρο µεταξύ Λυκείου και τριτοβάθµιας 
εκπαίδευσης θα µπορούσαν τα Ιδρύµατα να δίνουν ενδιάµεσα διπλώµατα. 
Γραµµατικάκης: Είµαστε, δυστυχώς, η µόνη χώρα µε µόνιµους 
φοιτητές. Θεωρώ ότι η άποψη για την απονοµή πρώτου τίτλου σπουδών 
µετά από µία διετία είναι θετική. 
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Γ.Α.Παπανδρέου: ∆εν υπάρχει µόνο το πρόβληµα των ΤΕΙ. Υπάρχουν 
και τµήµατα που έχουν ιδρυθεί µακριά από την έδρα των ιδρυµάτων που 
θέλουν και αυτά να εξελιχθούν σε Πανεπιστήµια. Όλα αυτά θα είχαν 
νόηµα αν υπήρχαν διαδικασίες πιστοποίησης και αξιολόγησης. Τις 
ηµέρες αυτές µε απασχολεί ένα άλλο πρόβληµα που έχει προκύψει από 
την έλλειψη υποδοµής για την Κτηνιατρική Σχολή που έχει ιδρυθεί στην 
Καρδίτσα. Αν η πρακτική που έχει ακολουθηθεί µέχρι σήµερα µε την 
ίδρυση νέων τµηµάτων συνεχισθεί θα έχουµε πρόβληµα. Υπάρχει άµεση 
ανάγκη για υιοθέτηση διαδικασιών πιστοποίησης και αξιολόγησης. 
Φυσικά µε κάτι τέτοιο θα αντιστρέψουµε όλη την λογική της 
εκπαιδευτικής πολιτικής των τελευταίων 40-50 χρόνων. Θα πρέπει ο 
ακαδηµαϊκός τίτλος να είναι αποτέλεσµα µιας διαδικασίας πιστοποίησης. 
Πρέπει όµως και ο τίτλος που παίρνει ο απόφοιτος των ΤΕΙ να έχει και 
ευρωπαϊκό κύρος. Έχει φθάσει πια ο καιρός που και τα νέα Ιδρύµατα 
αλλά και νέα τµήµατα στα Πανεπιστήµια πρέπει να γίνονται µε 
διαδικασίες που να λαµβάνουν υπόψη τους και την κατάσταση στα ΤΕΙ 
και να υπάρχουν συνεργασίες. Γι’ αυτό θεωρώ ότι είναι απαραίτητη η 
ίδρυση του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας στο οποίο να συµµετέχουν και 
τα Πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ. 
Βαρδής: Συµφωνώ µε τις απόψεις που διατύπωσε ο Γ. Γραµµατικάκης. 
Θα πρέπει να δούµε ιστορικά την εξέλιξη των ΤΕΙ για να αντιληφθούµε τί 
πρέπει να γίνει στη συνέχεια. Τα ΤΕΙ είναι ΝΠ∆∆. Αναπτύχθηκαν µέσω 
προγραµµάτων της ΕΟΚ. Βρίσκονται µεταξύ ανώτερης και ανώτατης 
εκπαίδευσης. ∆εν εντάσσονται στην οδηγία της ΕΟΚ. Το όργανο που θα 
κάνει την αξιολόγηση πρέπει να είναι εθνικής εµβέλειας και κύρους. 
Κατάλληλο για κάτι τέτοιο είναι το ΕΣΥΠ. Αν αυτό γίνει, το όποιο 
αποτέλεσµα θα έχει κοινωνική αποδοχή χωρίς τριβές.  
Κιντής: Θα πρέπει να διαµορφωθεί µε σαφήνεια το διαδικαστικό µέρος. 
Θα πρέπει να ληφθεί υπόψη και η εµπειρία της Αγγλίας. 
Κικίλιας: Με τις παρούσες συνθήκες θα πρέπει να εξετάσουµε τί βήµατα 
µπορούµε να κάνουµε άµεσα. Το νερό δεν γυρίζει πίσω. Στο Σ/Ν να 
προστεθούν οι διορθώσεις που είναι απαραίτητες. Πρέπει να υπάρχει 
κοινό σύστηµα αξιολόγησης για ΑΕΙ-ΤΕΙ. Το Σ/Ν προβλέπει την 
αξιολόγηση πριν την εφαρµογή του. Είναι ξεκάθαρο το πλαίσιο. ∆εν 
συµφωνώ µε την διαπίστωση για τα ΤΕΙ αφού ποτέ δεν έγινε διαπίστωση 
για οποιοδήποτε πανεπιστηµιακό τµήµα. Είναι χρήσιµο να υπάρξουν και 
διαπανεπιστηµιακά προγράµµατα. 
Γλάρος: Ερχόµαστε καθυστερηµένα να σχεδιάσουµε. Έχω και µια άλλη 
επιφύλαξη: Όταν αλλάζει ο Υπουργός αλλάζει και η πολιτική. Είναι 
κοροϊδία να µιλάµε για δωρεάν παιδεία. Θα πρέπει να δίνονται 
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υποτροφίες. ∆εν θα είχα αντίρρηση για κοινή αξιολόγηση Πανεπιστηµίων 
και ΤΕΙ. 
Γραµµατικάκης: ∆ιαπιστώνω ότι η σύσκεψη αυτή είναι µια από τις πιο 
εποικοδοµητικές που έχω λάβει µέρος.  
∆ελίδης: Νοµίζω ότι κάθε τµήµα πρέπει να ζητά µε αίτησή του την 
αξιολόγηση. Το Υπουργείο να προσφέρει την δυνατότητα στην 
εκπαιδευτική κοινότητα να καθορίζει τα του οίκου της.  
Πανάρετος: Νοµίζω ότι από την σηµερινή συζήτηση προκύπτουν µία 
σειρά από γενικές παρατηρήσεις. 
• ∆εν είναι σωστό να υπάρχει διοικητική και ισοπεδωτική 

“αναβάθµιση”.  
• Θα πρέπει να υπάρξουν διαδικασίες αξιολόγησης στις οποίες να 

συµµετέχουν όχι µόνο τα Πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, αλλά και οι 
παραγωγικοί φορείς. 

• Υπάρχει ανάγκη να προσδιορισθεί η διαδικασία που θα ακολουθηθεί. 
• Πρέπει επίσης να καθορισθεί ποιοί συµµετέχουν και ποιοί όχι στην 

διαδικασία αυτή. 
• Υπάρχει ανάγκη να εξετασθούν και πολλά θέµατα που αφορούν τα 

Πανεπιστήµια (πώς δηµιουργούνται νέα τµήµατα, πώς χορηγούνται οι 
θέσεις ∆ΕΠ, κ.λ.π.). 

• Ίσως είναι απαραίτητο να υπάρχουν και αξιολογητές από το 
εξωτερικό. 

Γ.Α.Παπανδρέου: Νοµίζω ότι έγινε µία πάρα πολύ καλή συζήτηση 
σήµερα σε εποικοδοµητικό πνεύµα. Ελπίζω στις συνεδριάσεις σας ως 
επιτροπή να καταλήξετε σε συγκεκριµένες προτάσεις. Είναι φανερή, από 
τη σηµερινή µας συζήτηση, η ανάγκη συγκρότησης του ΕΣΥΠ και η 
δηµιουργία σε αυτό επιστηµονικών επιτροπών. Γι’ αυτό θα ήθελα στις 
προτάσεις σας να περιλαµβάνονται και σκέψεις για την δοµή του ΕΣΥΠ.  
Σας εύχοµαι καλή επιτυχία στις εργασίες σας. 

 
 




